淡江大學98學年度第2學期課程教學計畫表
	課程名稱
	（中）生命的奧秘
	授課教師
	陳銘凱

	
	（英）INTRODUCTION TO LIFE SCIENCE
	
	

	開課系級
	（中）天－生命學門Ａ
	開課資料
	■必修

□選修
	■0（單學期）
□1（上學期）   □2（下學期） □3（第3學期）
	  2學分
	先修科目
	（中）無

	
	（英）TGNRB1A
	
	
	
	
	
	（英）NONE

	學門教育目標
	學生核心能力

	探討生命的本質，瞭解生物科技對人類生活的影響，學習生命科學的方法，以建立思考邏輯及價值判斷等觀念。

	A全球化的意識
B社會與道德的反省
C豐富的文化涵養
D創意與批判的思考
E溝通的能力
F美學與詮釋的能力
G邏輯與數理分析的能力
H終身學習與組織的能力

	 課程簡介 （限50~100字）
	（中）此課程提供生物作用之基礎原理以引導學生對生命科學有深度之理解；此課程也讓學生能夠理解生命科學對人們生活之重要性。此課程從生物的一致性為出發進而理解多采多姿生命現象。

	
	（英）This course provides the background and guidance needed for the curious

students to explore in depth the fundamental principles of how living things

work; in so doing, it offers the tools needed to understand not only the science of

life, but also the impact and importance of the many ways that advances in the biological sciences touch our lives. This course is organized around one central idea - the amazing unity that underlies biological diver​sity. Its lectures emphasize broad, unifying themes, and illustrate these themes with dramatic and intriguing specific cases.


	本課程教學目標與學生核心能力相關性

一、目標層次（選填）：1記憶、2瞭解、3應用、4分析、5評鑑、6創造。

二、單項教學目標分別對應「目標層次」有多項時，僅填列最高層次項即可（例如：「目標層次」可對應2、3項時，僅取3；對應3、5、6項時僅取6）。惟各項課程教學目標對應該系「學生基本能力」時，則可填列多項「學生基本能力」（例如：A、AD、BEF）。

	中文
	英文
	相關性

	
	
	目標層次
	學生核心能力

	1 理解生物的一致性原理
	1 The students should comprehend the unifying principles of living things.  
	2
	A,C,G

	2 理解生物多樣性的由來
	2 The students should know about  the origin of diversity of living things.  
	3
	A,C,G

	3 認識生物科技對日常生活的影響與重要性
	3 The students should understand the impact and importance of life science to their daily life.
	5
	A,C,D,H

	4
	4
	
	

	5
	5
	
	

	6
	6
	
	

	7
	7
	
	

	8
	8
	
	

	課程目標之教學策略與評量方法

	課程目標
	教學策略（課堂講授、分組討論、參觀實習、其他）
	評量方法（出席率、報告、討論、小考、期中考、期末考、其他）

	1 學生需理解生物的一致性原理
	課堂講授及討論
	平時成績/出席率、
期中考或報告、
期末考或報告

	2 學生需理解生物多樣性的由來
	課堂講授及討論
	平時成績/出席率、
期中考或報告、
期末考或報告

	3 學生需認識生物科技對日常生活的影響與重要性
	課堂講授及討論
	平時成績/出席率、
期中考或報告、
期末考或報告

	4
	
	

	5
	
	

	6
	
	

	7
	
	

	8
	
	

	授 課 進 度 表

	週次
	內容（Subject/Topics）
	備註

	1
	An Overview of the Basic Concepts of Biology
	2/23

	2
	Life Builds from the Bottom Up
	3/2

	3
	Life Organizes with Information
	3/9

	4
	Life Recycles Everything it Uses
	3/16

	5
	Energy - Light To Life
	3/23

	6
	Making Bonds, Molecular Changes
	3/30

	7
	Enzymes - Life's Clever Workers
	4/6 

	8
	Energy Flow Through Life
	4/13

	9
	Why Life Must Come From Life
	4/20

	10
	期中考試週
	4/27

	11
	An Abbreviated History of Genetic Discoveries, Life's Coding and
Decoding Systems 
	5/4

	12
	DNA - What Does It Actually Say? DNA - Creating Its Own Future,
	5/11

	13
	About Proteins, Multiplying Small Effects
	5/18

	14
	Allostery and Molecular Communication, Higher-Level Control
	5/25

	15
	How Chemical Signaling Creates Purposeful Movement
	6/1

	16
	The Emergence of Higher-Level Behavior, From One-Celled to Many-Celled Creatures, Embryo Development
	6/8

	17
	Evolution of a New World View
	6/15

	18
	期末考試週
	6/22

	教學設備
	(電腦   (投影機   □其他（　　　　　　　　）

	教材課本
	

	參考書籍
	1. Exploring the Way Life Works: The Science of Biology/ Mahlon Hoagland Bert Dodson Judy Hauck, Jones & Bartlett (2001)

2. Biology: Today and Tomorrow with Physiology/ Cecie Starr, Christine A. Evers, Lisa Starr, Thomson Brooks Cole (2007)

	批改作業篇數
	篇（本欄位僅適用於所授課程需批改作業之課程教師填寫）

	學期成績計算方式
	平時成績：20％；期中報告或期中考成績：40％；期末報告期末考成績：40％

	備考
	教學計畫表上傳步驟：教務處首頁點選「教務資訊」→「教學計畫表上傳」；網址：http://ap09.emis.tku.edu.tw/。
※非法影印是違法的行為。請使用正版教科書，勿非法影印他人著作，以免觸法。
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